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Сондықтан, осы отырған барлығымыз 
о с ы н д а й ө н і м д е р д і ң көлем ін і ң лғая 
т суіне м ддел і болуымыз қажет. Б л 
б а с қ о с у ы м ы з д ы ң м е н - м а ң ы з ы д а 
о с ы н д а жатыр. Ф о р у м а я с ы н д а қол 
қойылатын келісімдер де осы мақсатқа 
бағытталатынын айта кеткен жөн секілді. 

Э к о н о м и к а н ы м о д е р н и з а ц и я л а у 
- Ресей шін де , Қазақстан үшін де 
өзект і мәселе . Бүған өзара түс ін іст ік 
пен ортақ мүдделер т р ғысында ғана 
қол жетк і зет ін ім із а н ы қ . С о н д ы қ т а н , 
б л м е с е л е м е н а л д а ғ ы күндерде де 
ш ғылданатын боламыз. Қазақстан мен 
Ресей арасындағы көп жылдық тежірибе 
көптеген іргелі істерді іркілмей атқаруға 
м мкіндікбереді. Бүлдегеніміз қарапайым 
мысалмен айтсақ, бірыңғай технология-
лық байланыс тізбегін қайта жаңғырту 
немесе қайта қүру. Б л бағытта бірлесе 
қолға алынып жатқан маңызды жобалар 
аз емес. Мәселен, атомдық энергетика, 
ғарыш немесе нанотехнологиялар сала-
сы. Әсіресе, ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ 
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үшін де, Казақстан үшін де өзекті мәселе. 
д І ң а л а р Бүған өзара түсіністік пен ортақ мүдделер 
о р н ы а й - . . . . 

түрғысында ғана қол жеткізетініміз анық. 
Сондықтан, бүл мәселемен алдағы күндерде 
де шүғылданатын боламыз. Қазақстан мен Ре-
сей арасындағы көпжылдық тәжірибе көптеген 
іргелі істерді іркілмей атқаруға мүмкіндік 
береді. Аймақаралық ынтымақтастық фо-
румы жүмысының нәтижелі болатындығына 
сенемін. 

а т а л ғ а н 
ж о б а л а р-
д ы ң ішінде 
ө ң і р л е р -

р ы қ ш а 
екенін б ө -
л е - ж а р а 
а й т у ғ а 
тиіспіз. 

Э н е р -
г е т и к а л ы қ 
ы н т ы м а қ -
тастық м ө -
селес ін де 
н а з а р д а н 
ш ы ғ а р м а ғ а н ы м ы з а б з а л . Н рсүлтан 
Әб іш л ы н ы ң энергияны үнемдеу мен 
энергетикәлық балама туралы айтқан 
пікірлеріне толықтай қосыламын. Бүған 
қосарым, қуаты күшті жаңа нысандарды 
қүру кезіндееңүздікүлгілерді енгізгеніміз 
д ү р ы с . М е с е л е н , Ек ібастүз М А Э С - т а 
(мемлекеттік аудандық электр станса-
сы) салынып жатқан үшінші энергож йе 
қ рылысына езірлік жүмыстарына форум 
аясында бекітілген қүжаттар негіз болса, 
дүрыс болар еді деп ойлаймын. 

Тиімді көлік жүйесінсіз экономикалық 
байланыстардың қанатының кеңге жайы-
луы мүмкін емес. Біз қазір Батыс Еуропа-
Батыс Қытай атты халықаралық бағыттағы 
ауқымды жобамен жүмыс істеп жатырмыз. 
М ның ішінде б і зд ің өң ірлер арқылы 
өтетін автомобиль жолдары да бар. Ендігі 
міндетіміз осы жобалардың жедел түрде 
жүзеге асуы шін бірқатар саяси жене 
экономикалық шешімдер қабылдауымыз 
қажет. 

Қаз ірг і уақытта Каспий теңіз і мен 
А з о в - Қ а р а теңіз бассейні арасында су 
жолы б а й л а н ы с т а р ы н жет ілд іру шін 
ж а ң а артерия қ үрылысы ж о б а с ы н ы ң 
т е х н и к а л ы қ - э к о н о м и к а л ы қ б а ғ а л а у 
ж ү м ы с т а р ы жүрг із іл іп жатыр. Біз бүл 
бастаманың маңыздылығын ескере оты-
рып осы меселені жақын күндері жан-
жақты талқыламақ ойымыз бар. 

Көші-қон саясаты қос мемлекет үшін 
де маңызды. Оның ішінде экономикалық 
к ө ш і - қ о н н ы ң орны бөлек. Б л салада 
н о р м а т и в т і к база қ р у д ы , н а қ т ы р а қ 
айтсақ, көші-қон саясаты федеральдық 
қызметінің қ қықтық мәртебесі мәселесін 
шешу жолдарын қолға алып жатырмыз. Біз 
бірнеше келісімдерге қол қоюымыз қажет. 
Оның ішінде Ресей, Қазақстан мен Бела-
русь елдері азаматтарының Кедендік одақ 
аясында келіп-кету меселесінің бірыңғай 
жүйес ін қалыптастыруымыз керек. Біз 
жүмыс барысын жеделдетуді келісілген 
жобаға сәйкес ж ргізуге келістік. 

Қос елд ің ынтымақтастығының сан 
алуан салада жалғасын тауып жатқаны 
қуантады. Ғылым мен білім саласы, жас-
тар мен қо ғамдық қ рылымдар. . . Қай-
қайсысын алсақ та тың серпінге ие. Қос 
мемлекетт ің б іл ім саласында бірлесіп 
жүзеге асырып жатқан бағдарламалары 

қаншама. Қаншама студент қос елд ің 
жоғары оқу орындарында б іл ім алып 
жатыр. Б л д рыс және осы бағыттағы 
қарым-қатынасты толық деңгейде жүзеге 
асыруымыз керек. 

Нүрс лтан Әбіш лы өз сөзінде бірнеше 
игі бастамаларды тілге тиек етті. Әртүрлі 
экологиялық жүйені техногендік апат-
тардан қорғауды қазіргі заманға сейкес 
ү й ы м д а с т ы р у керек д е д і . М н ы м е н 
толықтай келісемін. Осы ретте форумға 
қ а т ы с у ш ы л а р д ы ң н а з а р ы н Р е с е й 
Федерациясының «Үлкен сегіздік» және 
«Үлкен жиырмалық» аясында көтерген 
б а с т а м а с ы н а а у д а р т қ ы м келед і . Бүл 
Мексика бүғазында орын алған апат-
ты жағдайға берілген жауап болатын. 
Біз өз ім і здег і н ы с а н д а р д ы ң о с ы н д а й 
жағдайларға қаншалықты дайын екенін 
естен шығармауымыз қажет. Осы бағытта 
бірлескен жобаларды қолға алып жатсақ 
нүр үстіне нүр болар еді деп ойлаймын. 
Қазақстандық әріптестерімді біздің мем-
лекетте қолға алынып, оны елемнің ал-

» 1 1 • І І І І І І Ш М І І И І І І Ш І І І • ііі і пауыт елдері 
қызуталқылап 
ж а т қ а н ж о -
б а л а р м е н 
ж а қ ы н ы р а қ 
т а н ы с у ғ а 
ш а қ ы р а м ы н . 
Келешекте ол 
ж о б а л а р д ы 
б і з д е р шін 
маңыздысана-
латын Каспий 
т е ң і з і ж е н е 
өзге де транс-
ш е к а р а л ы қ 
аймақтардағы 
б а с с е й н д е р 

И Ш Р И І І И И И И И И И И І мен өзендерді 
игеруге қатысты іс-шараларға пайдалансақ 
орынды болар деп ойлаймын. Қорғалатын 
су аумақтары т а қ ы р ы б ы б і здер үшін 
қашанда өзекті де өткір мәселе. Сондықтан 
б л бағытта бірлесіп өрекететіп, Орталық 
Азия шін не маңызды, қандай өңірлерде 
су тапшылығы байқалады деген секілді 
мөселелерді мүқият зерделей түскеніміз 
абзал. Биылғы жыл біздіңөңірімізде осын-
дай меселенің бар екенін көрсетіп берді. 
Сол себепті жауырды жаба тоқымай, өзекті 
мәселені ашық талқыға салғанымыз жөн. 

Энергияны үнемдеу мәселесі Ресей 
э к о н о м и к а с ы н м о д е р н и з а ц и я л а у д ы ң 
технологиялық негізгі бес басымдығының 
б ір і . Біз ө з і м і з д і ң і с - ә р е к е т т е р і м і з д і 
сәйкестендіріп, мотивациялық жүйелерді 
қүруға және техникалық реттеу мәселесі 
төң ірег інде б ірлес іп жүмыс жүрг ізуге 
дайынбыз. Б л өте маңызды мәселе. Біз 
заң жобаларын жетілдіруге мтылып жа-
тырмыз. Еуроодақ елдерінің техникалық 
регламентін Ресей аумағына енгізуге р қсат 
бердік . Осы мәселе жөнінде с і здерд ің 
ойланғандарыңыз да жөн деп білем. Б л 
Еуроодақ елдерімен арадағы байланыс-
ты бекіте түсері анық. Техникалық рет-
теу бағытында да бірлескен жобаларды 
ой елегінен өткізсек артық болмас деп 
ойлаймын. Көлік, түрғын үй-коммуналдық 
шаруашылығы саласында да қос елдің тізе 
қосып, жүптасып жүзеге асырар шаралары 
алдағы күннің еншісінде екені анық. 

Бақылау механизмі жөнінде, форумның 
ассоциациясын немесе хатшылығын қүру 
ж а й ы н д а да о р ы н д ы п ік ір а й т ы л д ы . 
Мүнда да екіжақты келісіп, ойластыратын 
бірқатар проблемалар бар. Сондықтан, 
осы бағыттағы жүмыстарымыз түрақты 
жүргізілуі керек. Осы ретте біздің Үкіметтер 
мен Президенттер аппараттарына қазіргі 
з а м а н ғ ы б а қ ы л а у м е х а н и з м і н қүру 
жөнінде тапсырмалар берейік. Бүл тап-
с ы р м а н ы ң қалай орындалып жатқаны 
жөнінде ай сайын есеп беріліп түрулары 
тиіс. 

Н рс лтан Әбіш лы Сізге кеңпейілді-
лік пен қонақжайлылық танытып, ашық 
пікір, келелі кеңес қ руға тамаша жағдай 
жасағандарыңыз шін тағы да алғысымды 
білдіргім келеді. Аймақаралық ынтымақ-
тастық форум ж мысының нетижелі бо-
латындығына сенемін. 


